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Véčkařům už došla trpělivost s ministrem školství * Ten se musel znovu zpovídat Nečasovi

Dny Josefa Dobeše (VV) v čele ministerstva školství jsou už nejspíš sečteny. Trpělivost s jeho excesy totiž začíná
docházet i politikům jeho vlastní strany. Jako o jeho nástupkyni se podle informací Práva mluví o místopředsedkyni Věcí
veřejných Dagmar Navrátilové.
            „Každý ministr, který připraví tuto zemi o miliardy, musí odejít,“ řekl v pátek v ČT místopředseda VV Tomáš Jarolím.
            „Ministr Dobeš deklaroval, že pokud se celá záležitost uspokojivě nevyřeší, sám odstoupí,“ dodal. „Věci veřejné
mají ve svých řadách dost odborníků, počínaje Dášou Navrátilovou, kteří ho mohou zastoupit,“ uvedl Jarolím.
            Pohár přetekl poté, co se k hrozící ztrátě 53 miliard z eurofondů a válce s vysokými školami přidalo možné
porušení zákona, když si Dobeš do tiskového oddělení přivedl člena Rady Českého rozhlasu Antonína Zelenku. Zákon
přitom zakazuje členům rady funkce ve veřejné správě.
            Místopředsedkyně Kateřina Klasnová včera poprvé připustila Dobešův konec kvůli hrozící ztrátě miliard z EU.
Klasnová řekla Právu, že Dobeš dal hlavu na špalek: „Sám řekl, že situaci napraví do začátku dubna. Jsme si toho
vědomi. Věřím, že kdyby k nápravě nedošlo, tak se pan ministr zachová jako chlap.“
            O případném Dobešově nástupci z řad Věcí veřejných je podle Klasnové předčasné hovořit: „To mi připadá
opravdu jako velice hypotetické. Vím, že na školství již začala náprava, a jsem přesvědčena, že to pan ministr zvládne.“
Podle ní problémy v tomto operačním programu se táhnou celé roky.
            „Nejdou přímo na hlavu ministra Dobeše. Došlo k různým pochybením. Problémy s čerpáním evropských dotací
jsou ovšem i v jiných resortech,“ dodala.
            Navrátilová, o níž se spekuluje, je místopředsedkyní sněmovního školského výboru a jako vystudovaná pedagožka
se školstvím dlouhodobě zabývá. „O personálních otázkách jsme se nebavili. Nad tímto tématem jsem nepřemýšlela,“
řekla včera večer Navrátilová Právu na otázku, zda by funkci vzala.
Gazdík: Je to evropská ostuda
Kromě ostré kritiky ze strany soc. dem., která už delší dobu volá po Dobešově odvolání, bije na poplach i TOP 09.
            Podle šéfa jejího poslaneckého klubu Petra Gazdíka ministr za svého úřadování udělal takové kroky, že Evropská
komise nyní nemůže jednat jinak než miliardy zarazit. „Je to celoevropská ostuda,“ řekl Právu Gazdík. Dodal, že je na
premiérovi Petru Nečasovi (ODS), zda z věci vyvodí i další závěry.
            Předseda VV Radek John tvrdí, že o Dobešově výměně ve straně zatím neuvažují. „Ujistil mě, že problémy do
určené doby zvládne, a do té doby o tom nebudeme spekulovat,“ uvedl John.
            Dobeš se včera v krátké době znovu mimořádně sešel s Nečasem kvůli možné ztrátě 53 miliard z eurofondů.
(Pokračování na str. 4) Dobeš na odpis, po něm Navrátilová?
(Pokračování ze str. 1) Evropská komise totiž tento týden pohrozila Česku, že zastaví proplácení celého programu
Vzdělávání pro konkurenceschopnost. Nečas uvedl, že spolu měli informativní schůzku. „Pan ministr mi sdělil stav
čerpání operačních programů a nastínil způsoby řešení. Ministerstvo školství nyní musí vyvinout maximální úsilí, aby
vše vyřešilo. Zastavení operačního programu opravdu hrozí.“
            Nečas už nedávno dal Dobešovi čas do dubna na nápravu.
            Podle předsedy opoziční ČSSD Bohuslava Sobotky by měli Nečas a Dobeš přestat veřejnosti lhát. O skutečné
situaci by měla podle něj být informována i Sněmovna. Opozice už požádala o svolání mimořádné schůze.
            Nový mluvčí školství Radek Melichar, jenž byl do funkce uveden tento čtvrtek, se včera snažil situaci uklidnit slovy:
„Vedení ministerstva školství v tuto chvíli nemá informaci o tom, že by dorazil dopis o pozastavení programu.“ Doplnil,
že ministerstvo je při jeho správě partnerem Evropské komise a mělo by mít oficiální informace jako první. „Pokud pan
premiér má nějaký takový dopis, tak je to nestandardní,“ poznamenal.
            Pokud by ke katastrofickému scénáři skutečně došlo, již rozjeté miliardové a stamiliónové projekty, jakými
jsou třeba státní maturity, reforma vysokých škol, zavedení školného a mnohé další, by musely být uhrazeny pouze z
veřejných financí, tedy z peněz daňových poplatníků. Smlouvy s dodavateli služeb jsou totiž již dávno podepsány.
            Pro státní kasu by to byla v době ekonomické krize, kdy není ani na platy učitelů, ani pomůcky, citelná rána.
            Přitom Dobeš i přechozí ministři školství se vždy odvolávali na to, že eurodotace českým školám, naposledy
vysokým, pomohou z finančních problémů. Vše funguje tak, že projekty jsou nejprve uhrazeny ze státního rozpočtu a
potom zpětně proplaceny z Bruselu.
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Vicenová: Zdroje jsou ohroženy
Lidovecký europoslanec Jan Březina nicméně včera potvrdil, že podle jeho informací je zastavení evropských dotací
do českého školství „na spadnutí“.
„Evropská komise začíná považovat situaci na ministerstvu školství za bezvýchodnou a vzhledem ke stupni rozkladu
tamního systému čerpání evropských dotací nevidí šanci na zásadní obrat k lepšímu,“ uvedl.
            Programové období končí v roce 2014 a projekty v hodnotě 27 miliard korun zatím vůbec nebyly v resortu
školství vypsány. I česká velvyslankyně při Evropské unii Milena Vicenová řekla, že využití finančních zdrojů tohoto
programu je ohroženo. „Komise nám vytýká nedostatečné čerpání, výběr projektů, nedostatky ve výběrových řízeních a
nedostatečnou kontrolu auditorů. Problémem je i časté střídání úředníků pověřených administrací programu,“ podotkla
pro Euro.
***
Věřím, že kdyby k nápravě nedošlo, tak se pan ministr zachová jako chlap Kateřina Klasnová Zastavení operačního
programu opravdu hrozí Petr Nečas, předseda vlády
Kdo je Dagmar Navrátilová * Možná budoucí ministryně školství Dagmar Navrátilová (45) patří k méně známým členům
nejužšího vedení Věcí veřejných. * Ve straně je místopředsedkyní a dlouhodobě se zabývá školstvím. * Do Sněmovny
byla v roce 2010 zvolena jako dvojka na kandidátce véček Olomouckého kraje. * Je místopředsedkyní sněmovního
výboru pro vědu, vzdělání, kulturu, mládež a tělovýchovu. * Navrátilová vystudovala učitelství českého a německého
jazyka na Filozofické fakultě Univerzity Palackého v Olomouci. * Deset let působila jako gymnaziální pedagožka a
následně se začala živit jako překladatelka a tlumočnice. * „Vzhledem k tomu, že jsem vystudovaný pedagog, chtěla
bych se určitě aktivně věnovat problematice školství,“ uvedla před časem Navrátilová.


